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، ويعدُّ جزءًا من "غرر الأذكار في شرح درر البحار، دراسةً وتحقيق:"هذا البحث بعنوان
م بين عددٍ من طالبات الدراسات العليا وقد تناول هذا البحث تحقيق الجزء الأول . مخطوطٍ قسُِّ

مة . من المخطوط ابتداءً من أوله إلى نهاية باب الوتر والقنوت وقد قسُّم البحث إلى مقدِّ
. وفيها ذكر أهمية المخطوط وأسباب اختياره، وخطة البحث، ومنهج البحث :المقدمة: مينوقس

راسة،: القسم الأولوجاء  التعريف بالإمام محمد القونوي : الفصل الأول: وفيه فصلان للدِّ
تناولت فيه ترجمة : المبحث الأول. ، ويشمل مبحثين-رحمهما الله-والشيخ محمد البخاري 

: ترجمة للشيخ البخاري، وتضمنت الترجمة لكلٍّ منهما مايلي: ، والمبحث الثانيللإمام القونوي
العصر الذي عاش فيه، واسمه ونسبه ولقبه، ومولده ونشأته، وشيوخه وتلاميذه، وإنتاجه 

غرر الأذكار في شرح درر )دراسة كتاب : الفصل الثاني. العلمي، وثناء العلماء عليه، ووفاته
: ، والمبحث الثاني(درر البحار)وتحدثت فيه عن متن : المبحث الأول: ين، ويشمل مبحث(البحار

اسم الشرح وتوثيق نسبته إلى الشيخ، وقيمة : وذلك على نحو مايلي( غرر الأذكار)دراسة كتاب
الكتاب العلمية، ونقد الكتاب، ومنهج المؤلف في الشرح، ومصادر الكتاب، ومصطلحاته، وأثره 

مقدمة : وقد شمل ما يليللتحقيق، : القسم الثانيأما . مخطوطفيمن بعده، ووصف نسخ ال
وقد كان . المخطوط، كتاب الطهارة، وكتاب الصلاة من بدايته وحتى نهاية باب الوتر والقنوت

عزو الآيات القرآنية، وتخريج الأحاديث النبوية والآثار من : التحقيق وفق المنهج الآتي
المذهب عند عدم ذكره، أو اختيار المصنِّف لغيره، مصادرها الأصلية، وبيان المعتمد في 

وتوثيق النصوص والمذاهب والآراء، والتعليق عند الحاجة، وتوضيح المصطلحات والعبارات 
الغامضة، والترجمة للأعلام، والتعريف بالبلدان والأماكن غير المعروفة، والتعريف بالكتب 

ها. لعلميةالواردة في البحث، وإتِْبَاعُ البحث بالفهارس ا : ثم خلَصت الدراسة إلى نتائج، من أهمِّ
أن الشيخين القونوي والبخاري يتمتعان بمكانةٍ رفيعةٍ في المذهب، ولهما عددٌ من المؤلفات، 

يعدُّ موسوعةً في الفقه الحنفي خاصة، والفقه ( غرر الأذكار في شرح درر البحار)وأنّ كتاب 
ي شرحه بالاستدلال بالأدلة العقلية والنقلية، إضافةً المقارن عامة، كما يظهر عناية المؤلف ف

 .إلى أنه جَمع الكثير من المسائل والفروع الفقهية، وكان شرحه سلسًا، موضحًا لغوامض المتن
 .وصلى الله على نبينا محمد، وعلى آله وصحبه وسلم
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ABSTRACT 
 

 

This research entitled "The Beginnings of supplications and explication of its 

meaning" a study and research, and it's a part of a manuscript which is sectioned 

between the students of the master degree. This research has been addressed "the 

analysis of the manuscript from the beginnings to the end of the odd number and 

submissiveness" this research has been divided into (presentation and two chapters).  

and reasons of is mentioning the importance of the manuscript  Presentation:

is definition with Emam Mohamed Qunway  First section::Chapter oneselection it.

is a  Chapter two:: is definition of Emam Mohamed Bukhari .Second sectionand

study of the book (The Beginnings of supplications and pearls of the sea of its 

meaning) and includes two sections , first section : entitled with the toughen of( 

pearls of the sea), second section : is a study of book (The Beginnings of 

supplications)  as follows: The name of the explication and documenting it to Sheikh, 

and its the scientific value, the literary criticism of the book , author approach in 

explication , book resources , and its termsAnd its effect, and the description of the 

Chapter two : is for analysis and detection ,and includes the copy the manuscript.

entation of manuscript, the book of chastity, and the book of The pres following:

prayer from its beginning to the chapter of the odd number and submissiveness.  

That  both of Sheikh Then study has been extracted to the following results: 

Qwnawy and Bukhari have high profile in the juristic ,and have many authors and 

the book (The Beginnings of supplications and pearls of the sea of its meaning) is a 

great encyclopedia specially in FiqhIslamic law of Abu Hanifa , and Comparative 

FiqhIslamic law  in general.As to be seen the care of author in his explication with 

mental and trans evidences, in addition to that it collected many of FiqhIslamic law 

matters and branches ,and its explication was very explaining and facilitating .           

                                                                            

            All Prayers and Blessings of Allah be upon him.  

 


